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عزیزبک آمانوف، هافبک ازبکســـتانی سابق تیم فوتبال استقلال از این تیم به 

فیفا شکایت کرد. فیفا رأی این پرونده را دو روز پیش اعلام و به باشگاه استقلال 

ابلاغ کرد. در این رأی، باشگاه استقلال به پرداخت 512 هزار دلار بابت قرارداد 

آمانوف محکوم شـــده است. آمانوف 114 هزار دلار برای فصلی که در استقلال 

بازی می کرد به همراه 400 هزار دلار از قرارداد امسالش را طلب کرده است. 

نکته قابل توجه اینکه برخی اخبار منتشـــر شـــده حکایت از آن دارد که مقصر 

این اتفاق فرزاد نادری مترجم ریکاردو ســـاپینتو بوده و او حالا باید پاســـخگوی 

این ماجراها و ضرر و زیان متحمل شده به باشگاه استقلال باشد. این در حالی 

است که چندی پیش در »فرهیختگان« برای اولین بار در این خصوص نوشتیم: 

»در روزهایی که آمانوف به صورت مخفیانه قصد جدایی از استقلال را داشت؛ با 

پیشـــنهاد یکی از اطرافیان باشگاه به فتح الله زاده از وی درخواست می شود در 

نشستی با این بازیکن ازبکستانی با وی توافقاتی بر سر پرداخت مطالباتش صورت 

گیرد تا بعدا در این زمینه پرونده مالی جدیدی ایجاد نشود، اما هربار مدیرعامل 

اسبق آبی ها این موضوع را پشت گوش انداخته و با بی توجهی به این امر باعث 

می شود سرنوشت ادامه همکاری این بازیکن با باشگاه استقلال پیچیده شود.« 

اما حالا نادری که رابط باشـــگاه با اعضای خارجی تیم اســـتقلال بوده، مدعی 

اســـت مقصران جدایی و شکایت آمانوف از باشگاه استقلال می خواهند از زیر 

بار مسئولیت این اشتباه فرار کنند. 

فرزاد نادری که در زمان حضور ساپینتو روی نیمکت آبی ها نقش مترجم او را نیز 

ایفـــا می کرد در گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص ماجرای جدایی آمانوف از 

باشـــگاه استقلال و ایمیل های پاک شده که در روزهای اخیر مطرح شد، اظهار 

داشت: »من از زمان حضور آقای آجورلو در باشگاه استقلال مسئولیت داشتم و 

در طول این دوره یک ساله هیچ گاه در بخش بازیکنان خارجی مشکلی نداشتیم. 

مبالغ قراردادها به موقع پرداخت می شـــد، حتی جدایی بازیکنی مثل ژستد هم 

با تفاهم و رضایتنامه انجام شـــد. بعد از رفتن آقای آجورلو این آمادگی را داشتم 

که تنها در کنار تیم به عنوان مترجم حضور داشـــته باشـــم. با این وجود ایمیل 

جدیدی به اعضای خارجی تیم معرفی شـــد که مکاتبات رسمی خودشان را به 

این شـــکل انجام دهند. تصویری از یک ایمیل با نام من منتشـــر شده که اصلا 

مربوط به زمان مدیریت آقای آجورلو است. مدیرعامل باشگاه به من اعلام کردند 

در آن مقطع پاسخ نوتیس آمانوف را بدهم و اعلام کنیم حقوق معوقه این بازیکن 

در هفته بعد پرداخت می شـــود. همین اتفاق هم افتاد و مبلغ را به صورت نقدی 

بـــه آمانوف پرداخت کردیم که این آخرین مبلغ پرداختی به بازیکن بود و بعد از 

آن تا زمان جدایی هیچ مبلغی به آمانوف پرداخت نشد. حالا همین ایمیل را به 

دروغ منتشر کرده و مدعی شدند من بدون مجوز باشگاه پاسخ آمانوف را داده ام 

در حالی کـــه اصلا آن ایمیل مربوط به زمان آقای آجورلو بود و طبق وعده، طلب 

بازیکن هم پرداخت شد.«

نادری در بخش دیگری گفت: »متاســـفانه در یک مطلب به دروغ اعلام شـــده 

این پرونده در حال رســـیدگی در دادگاه است، در حالی که با ادعای دروغی که 

از جانب برخی افراد در باشـــگاه مطرح شـــد در همان مرحله تحقیقات اولیه با 

توجه به اینکه اصلا مدرکی وجود نداشت این پرونده مختومه شد، چون از ابتدا 

بی پایه و اساس و تهمت بود.«

 

 می دانند مقصر هستند
مترجم سـابق سـاپینتو در اسـتقلال همچنین اضافه کرد: »آمانوف برای جدایی 

آمـاده تفاهـم بـود و بارهـا پیغـام داد، خواسـتار برگـزاری جلسـه شـد امـا توجهی 

نکردنـد. حاضـر بـود بخشـی از طلـب خـودش را دریافـت کنـد و بـا رضایت برود. 

آن زمـان حـدود 80 هـزار دلار می خواسـت و بـا امضـای توافقنامـه مشـترک 

قـرارداد را فسـخ می کـرد. مـن ایـن موضـوع را چندین بـار به باشـگاه اعـلام کردم 

امـا پاسـخی نمی دادنـد. وقتـی رفـت مقصـران ایـن جدایی و شـکایت احسـاس 

خطـر کردنـد. می داننـد هـوادار آنهـا را مقصـر می دانـد کـه چنیـن خسـارتی بـه 

باشـگاه زدند و حالا مشـغول داستان سـرایی شـده اند. نه ایمیلی پاک شـده نه 

کسـی از تمایـل آمانـوف بـرای جدایی بی خبر بـود. اتفاقا به خوبی می دانسـتند 

خواسـته ایـن بازیکـن چیسـت و بـا چـه شـرایطی می توانـد بـا کمتریـن هزینـه و 

رضایـت دوجانبـه جدا شـود.« 

 نگذاشتند سیلوا هم توافقی جدا شود
وی ادامه داد: »حالا می خواهند پنهان شوند اما به نظرم نمی توانند، همان طور که 

در ماجرای جدایی سیلوا هم مشخص است چه کسانی مقصر بودند و نگذاشتند 

این جدایی با رضایت دو طرف انجام شود. وقتی شما به تعهدات قراردادی خودتان 

احترام نمی گذارید، پایبند نیســـتید و به طـــرف مقابل هم احترام نمی گذارید، 

درنهایت پرونده جدیدی ایجاد می شود که باید در دادگاه های بین المللی فوتبال 

پاســـخگو باشـــید. با تهمت زدن به دیگران چیزی از دردسرها و مشکلاتی که 

ساخته اید رفع نمی شود. این دروغ ها را منتشر کرده اند و نام من هم در بخشی 

از این گزارش و تصاویری که منتشر کردند، دیده می شود.« 

 می گفتند آمانوف دستش به جایی بند نیست
نـــادری در بخش دیگری از حرف هایش گفت: »فردی بود که زمان آقای آجورلو 

نمی توانست در امور باشگاه دخالت کند. این فرد را بعدا در زمان مدیریت بعدی 

به عنوان مشاور مدیرعامل آوردند و درباره یامگا جلسه ای برگزار کردند. این فرد 

می خواست به هر شکل یامگا از استقلال برود چون مدعی بود حق واسطه گری 

خودش را دریافت نکرده پس این بازیکن نباید در استقلال بماند. همانجا گفتم 

این بازیکن مهم ترین مهره تیم است، نگذارید این اتفاق بیفتد. می گفت زیاد هم 

بازیکن خوبی نیست، بهتر از این می توانیم بیاوریم. حتی با صراحت دنبال کنار 

گذاشـــتن ساپینتو بود و می گفت برای تیم مربی بهتر از این می آوریم. پیشنهاد 

داد فیلم و مســـتندات تهیه شـــود تا به صورت قانونی و موجه، قرارداد ساپینتو را 

فســـخ کنند و او را بفرستند برود. در ماجرای آمانوف هم توصیه های همین فرد 

بود که می گفت بگذارید این بازیکن برود، دستش به جایی بند نیست و نمی تواند 

کاری کند. شکایت هم کند به جایی نمی رسد.« 

 مطالبات یامگا هم با پافشاری ساپینتو پرداخت شد
مترجم ســـاپینتو اضافه کرد: »از آقای قاضی نور و خصوصا بیژن طاهری بپرسید 

چند بار آمانوف آمد و اعلام کرد می خواهم بروم بیایید تفاهم کنیم؟ خود بازیکن 

می گفت من دنبال شکایت نیســـتم، ترجیح می دهم توافق کنیم. حالا چطور 

می گویند ایمیل پاک شـــده و ما بی خبر بودیم؟ به همان آقای مشاور بین الملل 

گفتم این بازیکن به دنبال تفاهم و ســـازش است، گفت شاید ما دوست نداشته 

باشـــیم سازش کنیم، به شما ارتباطی ندارد. در کل مجموعه باشگاه مگر کسی 

بـــود که از تمایل آمانوف برای جدایی بی خبر باشـــد؟ وقتی گذرنامه خودش را 

از باشـــگاه تحویل گرفت، مسئولان باشـــگاه می گفتند برود هیچ ایرادی ندارد، 

نمی تواند شکایت کند. حالا چرا مسئولیت تصمیمات خودشان را نمی پذیرند؟ 

همین بلا را می خواستند سر یامگا هم بیاورند اما با پافشاری ساپینتو مطالبات 

این بازیکن پرداخت شد که مثل آمانوف قراردادش را فسخ نکند.« 

 باید قرارداد را قانونی فسخ می کردند
نادری در پایان تاکید کرد: »هیچ ایمیلی پاک نشده و باشگاه هم به صورت رسمی به 

مکاتبات آمانوف پاسخ داده است. به همان آدرسی که باشگاه به بازیکنان معرفی 

و اعلام کرد ایمیل ارســـال شد، آدرسی که در اختیار خودشان بود و حتی می دانم 

پرینت ایمیل ها را دیدند و می گفتند کاری از آمانوف ساخته نیست. خودشان این 

حقیقت را به خوبی می داننـــد اما تصور می کنند با این دروغ ها و تهمت هایی که 

می زنند می توانند دیگران را به عنوان مقصر معرفی کنند، اما قانون با کسی شوخی 

ندارد و کســـی که ادعای دروغ می کند باید حرف غلط خودش را ثابت کند. حتی 

می گویند آمانوف بدون اجازه رفت در حالی که از جانب ســـاپینتو به عنوان بازیکن 

مازاد معرفی شـــده بود و باشـــگاه باید با یک توافق قانونی، قرارداد را فسخ می کرد 

اما این کار را نکردند و حالا یک دردسر بزرگ برای استقلال به وجود آورده اند.«

دفاع مترجم ساپینتو در ماجرای جدایی هافبک ازبکستانی: مقصران جدایی او نمی توانند پنهان شوند

آمانوف با 80 هزار دلار حاضر به فسخ قرارداد بود
 نه ایمیلی پاک شده نه کسی از تمایل آمانوف برای جدایی بی خبر بود           می خواستند همین بلا را سر یامگا هم بیاورند

شرایط مالی مس رفسنجان برای فصل جدید چندان مساعد نیست

آپشنهایمیلیاردی؛دردسرجدیدمسیها

پس از گذشت تنها 4 هفته از رقابت های لیگ برتر شرایط در باشگاه 

مس رفسنجان به شکلی پیش می رود که بازیکنان تصمیم به اعتصاب 

گرفته و تمرینات را برگزار نمی کنند. شاگردان ساکت الهامی البته 

در محل تمرین تیم حاضر شدند اما پس از صحبت با کادرفنی، بدون 

تمرین محل را ترک کردند. شـــاید بتوان نتایج مس در این 4 هفته 

را به همین مسائل ربط داد؛ چراکه برخی بازیکنان از ابتدای فصل 

نسبت به شرایط مالی باشگاه معترض بودند. آنها هرچند فعلا موفق 

شدند برخی از مطالبات خود را بگیرند اما مطالبات سال قبل هنوز 

پابرجاست و شـــاید بتوان گفت ساکت الهامی و همکارانش چوب 

اتفاقات فصل قبل این تیم رفسنجانی را می خورند. 

 دلیل اعتصاب
بازیکنان مس رفسنجان تاکنون حدود 20 درصد حق و حقوق فصل 

جدید را دریافت کرده اند و این درحالی است که گفته می شود طبق 

برنامه باید تاکنون 25 درصد قراردادهایشـــان را می گرفتند. با این 

حال اعتراض اصلی بازیکنان مس رفســـنجان بیشتر به مطالبات 

باقی مانده از فصل گذشـــته اســـت و آنها بین 10 تا 15 درصد به 

همراه آپشـــن ها را هنـــوز دریافت نکرده اند. جالب اســـت بدانید 

آپشـــن هایی که برای بازیکنان در این مدت درنظر گرفتن به مراتب 

بیشتر از قراردادشان بود. در بین آپشن ها مبلغ 45 میلیون تومان 

بـــرای هر نفر در ازای پیروزی در یک بازی در نظر گرفته شـــده  بود 

یا مربی دروازه بان ها از آپشـــن کلین شیت گلرش برخوردار بود. در 

آپشـــنی دیگر برای یک مهاجم در ازای هر پنالتی ای که می گرفت 

20 میلیون تومان پاداش در نظر گرفته بودند. اصلی ترین آپشـــنی 

که برای بازیکنان این تیم در نظر گرفته شده بود پاداش یک میلیارد 

و پانصد میلیون تومانی به ازای هر نفر در صورت قرار گرفتن در رتبه 

پنجم جدول رده بندی بود که اتفاقا به نتیجه رســـید و حالا باشگاه 

مس باید این پاداش را به بازیکنان فصل قبل بپردازد. جالب است 

که اغلب قراردادها حوالی 10 میلیارد بود و بازیکنانی هم بودند که 

با قراردادهای هفت هشـــت میلیاردی، فقط برای حضور در میدان 

پاداش های به مراتب ســـنگین دریافـــت می کردند. در واقع به نظر 

می رسد مسئولان وقت باشگاه مس برای اینکه سقف بودجه ای که به 

قراردادها اختصاص می دهند از مبلغی خاص فراتر نرود آپشن های 

متعدد و البته سنگینی را برای تیم شان در نظر گرفتند که حالا این 

باشگاه را با مشکلات مالی عدیده ای روبه رو کرده  است. در واقع این 

اعتصاب نه به دلیل 5 درصد از مبلغ قرارداد فصل جاری که به خاطر 

آپشن های میلیاردی فصل قبل است. 

 فقط ۱۰ بازیکن اعتصاب کردند
شـــاید برایتان جالب باشـــد بدانید تعداد بازیکنانـــی که در تیم 

مس رفسنجان اعتصاب کرده و تمرینات را به تعطیلی کشاندند فقط 

10 نفر اســـت. محمد خدابنده لو بازیکن جدید تیم مس رفسنجان 

فعلا در ســـفر کربلاست و نقشی در این اعتصاب ندارد. سه بازیکن 

خارجی هم که در تمرینات حضور ندارند. ســـجاد شـــهباززاده نیز 

مصدوم است و در تمرینات شرکت نمی کند. در نتیجه چند بازیکن 

دیگری که این فصل به این تیم اضافه شدند هم تعدادشان در حدی 

نیســـت که بخواهند تمرین برگزار کنند. در نتیجه وقتی بازیکنان 

فصل قبل حاضر به شرکت در تمرینات نیستند خود به خود تمرین 

تعطیل می شود. 

گویا ساکت الهامی به عنوان ســـرمربی این تیم به شدت از شرایط 

موجود ناراحت اســـت. او و همکارانش که تصور می کردند باشگاه 

مس از شـــرایط مالی خوبی برخوردار اســـت تیم تهرانی خود را رها 

کرده و به شهر رفسنجان رفتند به این امید که شرایط مالی بهتری 

را تجربه کنند، اما این طور که به نظر می رســـند نه تنها شرایط مالی 

خوبی ندارند بلکه مسائل مختلفی به جز مشکلات فنی گریبان آنها را 

گرفته است. این در حالی است که مسئولان باشگاه مس رفسنجان از 

عملکرد فنی ساکت الهامی نیز چندان رضایت ندارند. تا پیش از این 

این طور به نظر می رسید که شاید در صورت ادامه روند ناکامی های 

تیم مس رفسنجان این مربی از سمت خود برکنار شود، اما این طور 

که از شواهد برمی آید با توجه به مسائل مالی، مسی ها اگر بخواهند 

هم نمی توانند او را برکنار و مربی دیگری را جانشینش کنند. 

 مس ورشکسته است؟
مدیریت باشگاه مس رفسنجان هنوز به این اتفاق هیچ واکنشی نشان 

نداده است. برخی نزدیکان به باشگاه مس رفسنجان ادعا می کنند 

ایـــن تیم مخارجی به مراتب ســـنگین تر از بودجه فصل جاری خود 

دارد. در اصل این طور که به نظر می رســـد مسی ها از فصل گذشته 

2۳0 میلیارد بدهی روی دست شان مانده است. در حالی که بودجه 

فصل جاری آنها طبق آنچه صنایع مس تصویب کرده 210 میلیارد 

تومان است. حال این سوال مطرح می شود که آیا با توجه به اینکه 

هزینه ها بیش از درآمدشـــان است ورشکســـته شدند؟ به هر حال 

مسی ها درجهت جبران هستند و همه تلاش شان را می کنند تا این 

اعتصاب تکرار نشـــود با این حال بازیکنان فصل قبل که از این تیم 

جدا شـــدند هر کدام حدود 22 درصد از باشگاه در ازای فصل قبل 

طلبکارند و هنوز آپشن های خود را نیز دریافت نکردند و شکایت شان 

می تواند پنجره زمســـتانی این تیم ببندد. قبل از بازی با تراکتور و 

در شـــرایطی که بازیکنان 15 درصد از مبلغ قرارداد خود را گرفتند 

و دریافتی آنها به 20 درصد رســـید، اما هنوز 5 درصد با آنچه وعده 

داده شـــده بود فاصله دارند؛ مسئولان باشگاه مس شاید بتوانند 5 

درصـــد باقی مانده را تهیه و پرداخت کنند، اما قطعا نمی توانند 22 

درصـــد طلب فصل قبل آنها را زنده کرده یا آپشـــن ها را در بودجه 

فصل جاری بگنجانند. 

 چرا کار مس به اینجا کشید؟
درست حوالی تیر ماه ســـال گذشته بود که مجمع عمومی صنایع 

مس تشـــکیل شد و بودجه ای را به بخش ورزش اختصاص داد. در 

آن مقطـــع با صعود تیم مس کرمان به لیگ برتر بودجه اختصاصی 

به باشـــگاه مس رفسنجان تقریبا تحت تاثیر قرار گرفت و باعث شد 

اختلافاتی بین مدیران دو باشگاه و مدیران بالا دستی کارخانه شکل 

بگیرد. از این رو این مشـــکل چیزی نیســـت که مدیر فعلی باشگاه 

مس رفســـنجان بتواند آن را حل کند و بدون شک اگر می خواهند 

این اتفاق در طول فصل مشکلی برای تیم به وجود نیاورد همکاری 

مدیران صنایع مس را می طلبد.

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

بلانکو و مشکل ویزا برای سفر به ایران

 استقلال هنوز عمرو ورده را می خواهد
تورس در اولویت بعدی

تمرینات تیم فوتبال استقلال درحالی قرار است از اواخر هفته جاری آغاز شود که فعل و انفعالات و تحولات 

اخیر باعث شـــده است تا کمی امیدواری به اردوی آبی ها بازگشته و هواداران این تیم نسبت به روزهای 

پیش رو خوش بین تر شـــوند. بر همین اســـاس و با ازسر گیری دوباره تمرینات، شاگردان نکونام احتمالا 

طی یکی از روزهای چهارشـــنبه یا پنجشنبه هفته جاری دوباره در کمپ حجازی جمع شده و کار را آغاز 

خواهند کرد. این درحالی است که استقلالی ها به تازگی با یک مهاجم آرژانتینی به توافق رسیده و با او 

قراردادی را به امضا رســـانده با این حال شنیده می شود نکونام به دنبال آن است تا یک بازیکن خارجی 

آزاد دیگر را هم اســـتقلالی کند.  در حال حاضر برخی ابهامات بر سر زمان گوستاوو بلانکوی آرژانتینی 

مطرح شده و درحالی که قرار بود تمرینات استقلال از دیروز آغاز شده و به همین منظور نیز اعلام شده 

بود بلانکو مهاجم جدید آبی ها نیز از روز نخســـت تمرینات در کنار آبی پوشان قرار می گیرد اما با تاخیر 

در آغاز تمرینات این طور مطرح شـــد که این بازیکن نیز دیرتر از موعد اعلام شـــده به تهران می آید. این 

درصورتی است که شنیده می شود فعلا این بازیکن با مشکل ویزا مواجه شده و استقلالی ها منتظر هستند 

تا به محض حل و فصل شدن این ماجرا، بلیت پرواز را برای این بازیکن که فعلا در کشور ترکیه به سر می برد 

تهیه و او را راهی تهران کنند.  نکته دیگر اینکه استقلالی ها در حالی به دنبال دومین بازیکن خود در فاز 

هجومی هستند که شنیده ها حکایت از آن دارد که دوباره پرونده استقلالی شدن روبرتو تورس اسپانیایی 

به جریان افتاده و بعضی اخبار حاکی از آن است که احتمالا آبی ها این بازیکن را که هنوز با گل گهر به 

توافق نرسیده است هایجک خواهند کرد. این درحالی است که طبق شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« 

تورس فعلا در اولویت نیست. در این خصوص نیز شنیده می شود فعلا کادرفنی همه تمرکز خود را برای 

جـــذب عمرو ورده قـــرار داده و اولویت و حواس آنها در این بازه زمانی بـــه انتقال این بازیکن مصری به 

استقلال معطوف شده است. البته عمرو ورده فعلا به خاطر برخی دلایل در کشور قبرس حضور دارد و از 

این کشور ممنوع الخروج است، با این حال به خاطر پست بازی و سن و سال بازیکن مصری در مقایسه 

با سایر گزینه هایی که بازیکن آزاد هستند و به نکونام معرفی شده اند، باعث شده است تا ورده در اولویت 

قرار گرفته و درصورتی که به هر دلیلی انتقال این بازیکن منتفی شود، پرونده گزینه های دیگر باز شود. 

اطلاعیه باشگاه استقلال درباره بسته شدن پنجره اش:

کدام مقام اجرایی فدراسیون در این تخلف نقش داشته؟
باشـــگاه استقلال با ارســـال نامه ای به سرپرست ســـازمان لیگ، به رفتارهای خارج از قانون دبیرکل 

فدراسیون در ماجرای بسته شدن پنجره نقل وانتقالاتی استقلال اعتراض کرد. در نامه اعتراضی باشگاه 

اســـتقلال آمده؛ وقتی طبق استعلام گرفته شده از کمیته تعیین وضعیت، باشگاه شاهین بوشهر دیگر 

فعالیتی در سطح فوتبال ایران ندارد، یک باشگاه غیرفعال چگونه به سامانه فیفا دسترسی پیدا کرده و 

مدعی دریافت حق رشد شده است؟ کدام مقام اجرایی در فدراسیون در این تخلف نقش داشته است؟

باشگاه استقلال همچنین اعلام کرد مبلغ مورد نظر فیفا را تنها به حساب فدراسیون فوتبال ایران واریز 

خواهد کرد؛ چراکه قانون می گوید وقتی تیمی فعالیت ندارد، مبلغ باید به حســـاب فدراسیون فوتبال 

واریز شود.  همچنین باشگاه استقلال اشتباه دبیرکل که در نامه خواهان واریز پول به حساب بازیکنان 

شـــده را نشان از اشراف نداشـــتن دبیرکل به موضوع دانست و اعلام کرد همین نداشتن اشراف باعث 

شـــد پنجره نقل وانتقالات استقلال در آخرین روز نقل وانتقالات تابستانی بسته شود. باشگاه استقلال 

تاکید دارد رای تعیین وضعیت مبنی بر فعال نبودن باشگاه بوشهری 20 مردادماه صادر شده و دبیرکل 

از اعلام این رای امتناع کرده است. پشت این امتناع چه علتی نهفته است؟

نیلوفرمژدهی
خبرنگار


